

Od redaktora tomu

Dziś naukowcy, przedsiębiorcy, politycy i obywatele charakteryzują współczesne życie gospodarcze, jako rosnącą niezdolność do uchwycenia świata i radzenia sobie z wydarzeniami wokół nas. Przykłady obejmują niepewność, turbulencje, wielkie zmiany, dynamikę, zakłócenia, złożoność, hiper konkurencję, rynki dużych prędkości i zmiany. Te nowe tendencje i rzeczywistości eksperci próbują opisać za pomocą nowych koncepcji i teorii, które powstają w różnych dziedzinach nauki i podczas licznych prób organizowania skutecznej gospodarki lub rozwiązywania wielu problemów globalnych. Najbardziej powszechna jest koncepcja świata VUCA (zmiennosc, niepewność, złożoność, niejednoznaczność) i zrównoważonego rozwoju. Ponadto pomysł na zrozumienie współczesnych trendów i projektowanie nowych praktyk jest opisywana jako refleksja i interdyscyplinarność.

Idea 7. numeru czasopisma polega się na założeniu, że trzy główne filary współczesnej ekonomii to zrównoważony rozwój, zarządzanie (na wszystkich poziomach) i prawo, które tworzą podstawę dla innowacji, rozwoju infrastruktury, ochrony przyrody oraz rozwoju społecznego. Pod tym parasolem zebraliśmy naukowców z trzech kontynentów, których łączy podobna wizja problemów rozwoju społecznego i gospodarczego. Pozwala to zrozumieć dlaczego różnice w kulturze, historii lub poziomie dobrobytu nie sprawiają, że nasze wyzwania są wyjątkowe. Otwartość, cyfryzacja i przejrzystość naszego świata dają nam możliwość dzielenia się nie tylko problemami, ale także rozwiązaniami.

W tym numerze można znaleźć badanie naukowe na temat finansowania społecznościowego i mitu o pośrednictwie (dowiedzieć się, że nie jest to nic nowego w świecie finansów i że specyficzne instrumenty, tworzone przez platformy finansowania społecznościowego, dają podstawy do zakwalifikowania tego modelu biznesowego, jako komponentu podziemnego systemu bankowego). Oczywiście nie można pominąć tematu innowacji. W numerze są badania dotyczące ekosystemów innowacji, które dają interesariuszom więcej możliwości uzyskania nowych narzędzi, wiedzy i korzyści dzięki współpracy z innymi interesariuszami zaangażowanymi w tę samą sieć. W trakcie badań zdefiniowano czynniki motywujące i interesy stron - rządu, przedsiębiorstw i uniwersytetów - i ich uczestnictwo w otwartych platformach innowacji oraz w jaki sposób mogą te czynniki przynieść korzyści.

Są tu także artykuły poświęcone badaniom związanym z ochroną środowiska lub eksploatacją zasobów. Między innymi artykuły te traktują o euro-integracyjnych wymaganiach dotyczących ustroju zrównoważonego użytkowania systemu zarządzania ziemią; adaptacji i rozwoju zarządzania systemami przyrodniczymi i gospodarczymi w warunkach zmian

klimatu. Podkreślono, że obecnie problem unifikacji formacji i zasobów społeczności terytorialnych jest najważniejszym czynnikiem dla rozwoju skutecznych i zrównoważonych społeczności. Wyzwania związane z zarządzaniem terytorialnym na wyższym poziomie zostały uwzględnione w badaniu wpływu dwustronnych i wielostronnych umów handlowych na regulację gospodarki przez państwo oraz współczesne wyzwania globalizacyjne w zakresie wzajemnej komunikacji podmiotów gospodarczych.

Badania sektorowe obejmują tematykę oceny ryzyka przy zrównoważonym wykorzystaniu natury na terenach rozwiniętych rekreacyjnie; światowa analiza krajów w ramach uwarunkowań polityki przemysłowej; przedsiębiorstw zarządzających w warunkach gospodarki opartej na wiedzy o zasobach oraz o systematyzacji czynników wpływających na konkurencyjność produktów spożywczych.

Aspekty społeczne również reprezentowane są w tym numerze przez badania związane z ekonomią rodziny i ekonomią systemu edukacyjnego.

Obecny numer będzie jednakowo interesujący dla przedsiębiorców, naukowców, profesorów, studentów i wszystkich tych, którzy śledzą współczesne zmiany w ekonomii.

Redaktor tomu, dr hab. Liubov Zharova, prof. WSEH

От редактора тома

Сегодня ученые, предприниматели, политики и рядовые граждане характеризуют современную экономику как растущую неопределенность та непредсказуемость. Наиболее часто употребляемыми словами в этом контексте стали турбулентность, быстрые изменения, динамизм, разрушение, сложность, гипер-конкуренция, высокоскоростной рост рынков и постоянные изменения. Упомянутые тенденции и новые реалии пытаются описать с помощью новых концепций и теорий, возникающих в различных областях науки, а также при непосредственной реализации экономической политики или при попытках решить многочисленные глобальные проблемы. Среди наиболее популярных концепций современности можно выделить – концепцию мира VUCA (изменчивость, неопределенность, сложность и неоднозначность) и устойчивое развитие. Кроме того, ключевыми понятиями для понимания современных тенденций и разработки новых практик являются переосмысление и междисциплинарность.

Основоположной идеей 7 номера является предположение, что тремя основными столпами современной экономики являются устойчивость, управление (на всех уровнях) и право, которые создают основу для привлечения инноваций, развития инфраструктуры, сохранения природы, социального развития и т.д. В соответствие с этим тезисом нами было собраны результаты исследований с трех континентов, объединенных сходным видением комплекса проблем социально-экономического развития. Вышесказанное дало понимание того, что различия в культуре, истории или уровне благосостояния не делают наши проблемы уникальными. Открытость, диджитализация и прозрачность нашего мира дают нам возможность делиться не только проблемами, но и решениями.

В этом выпуске вы найдете информацию о краудфандинге и мифах с ним связанным (в том числе, миф, что краудфандинг является чем-то новым в мире финансов, и исследования показывающие, что сложные инструменты, созданные платформами массового финансирования, дают основание квалифицировать эту бизнес-модель как компонент теневого банкинга). Конечно, инновации нельзя было вынести за скобки. Вниманию читателей предлагаются результаты исследования инновационных экосистем, которые дают субъектам больше возможностей для получения новых инструментов, знаний и увеличения выгоды благодаря сотрудничеству с другими участниками в той же сети.

Внимание уделено также вопросам природопользования и охраны окружающей среды. В частности, представлены исследования адаптации евроинтеграционных

требований для упорядочения устойчивого использования систем управления земельными ресурсами; развитие управления природно-хозяйственными системами в условиях изменения климата. Рассмотрены проблемы территориального управления и на более высоком уровне, которые освещены в исследовании влияния двусторонних и многосторонних торговых соглашений на государственное регулирование экономики, а также современных проблем глобализации на коммуникационную деятельность субъектов предпринимательства.

Отраслевые исследования охватывают темы оценки рисков при сбалансированном природопользовании на рекреационно-развитых территориях; страновой кластерный анализ в рамках детерминант промышленной политики; управление предприятиями в условиях экономики знаний основано на ресурсном подходе и систематизации факторов, влияющих на конкурентоспособность продуктов питания.

Социальные аспекты также представлены в выпуске исследованиями, связанными с исследованиями экономики семьи и экономики системы образования.

Текущий выпуск будет интересен предпринимателям, ученым, профессорам, студентам и всем, кто отслеживает современные изменения в экономике.

Редактор номера, д.э.н. Л.В. Жарова

From the Volume Editor,

Today scientists, entrepreneurs, politicians and citizens characterize contemporary economic life as an increasing inability to grasp the world and deal with the things happening around us. Examples include uncertainty, turbulence, rapid change, dynamism, disruption, complexity, hyper-competition, high-velocity markets, and flux. These new tendencies and realities try to describe them through new concepts and theories which arise in different spheres of science and during numerous attempts to organize successful economic activities or solve numerous global problems. The most common is VUCA (Volatile, Uncertain, Complex and Ambiguous) world concept and sustainable development. Furthermore, the clue ideas for understanding the modern trends and designing new practices are re-thinking and interdisciplinarity.

The idea of the 7th issue of the journal was based on assumption that three main pillars of contemporary economics are sustainability, management (governance) and law that create the basis for innovations, infrastructure building, nature preserving, social development etc. Under this umbrella, we gathered researches from the three continents which are united by similar vision of the set of problems of the social and economic development. It gives us the understanding that differences in culture, history or level of prosperity do not make our challenges unique. The openness, digitalization, and transparency of our world give us an opportunity to share not only problems but also solutions.

In this issue, you can find insights about crowdfunding and the myth of disintermediation (that is nothing new in the world of finance and that sophisticated instruments, created by crowdfunding platforms, give grounds to qualify this business model as a component of shadow banking). Of course, innovations could not be left behind. There is research concerning innovation ecosystems that giving the actors more opportunities to obtain new tools, knowledge and more benefits by collaborating with other actors involved in the same network. The paper defines the motivators and interests of the actors – Government, Businesses and Universities – in their participation in open innovation platforms, as well as to represent how this can benefit them.

Considerable attention paid to nature use and nature reserve topics. In particular to euro-integrative requirements for ordering a sustainable use of land resources management system; adaptation and development of management of natural and economic systems in conditions of climate changes. It has been stressed that nowadays the problem of strong united territorial communities formation and resources are the paramount factors for the development

of capable and sustainable communities. The challenges of territorial governance on a higher level is covered in the study of the influence of bilateral and multilateral trade agreements on the state regulation of the economy, and modern globalization challenges of communication activities of business entities.

Sectoral researches cover topics of risks assessment under balanced nature use in recreational-developed territories; world country-cluster analysis in the framework of determinants of industrial policy; management enterprises in the conditions of knowledge economy based on resource approach, and systematization of factors influencing the competitiveness of food products.

Social aspects also represented in the issue by researches connected with family economics research and economics of the educational system.

The current issue would be interesting to entrepreneurs, scientists, professors, students and all those who tracking the contemporary changes in economics alike.

Editor of the volume, Dr. of Sci. Liubov Zharova